首页 | 关于本刊 | 编 委 会 | 最新录用 | 过刊浏览 | 期刊征订 | 下载中心 | 广告服务 | 博客 | 论坛 | 联系我们 | English

















航空学报 » 2014, Vol. 35 » Issue (1): 29-45 DOI: 10.7527/S1000-6893.2013.0265

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

∠ ◀◀ 前一篇

后一篇 >>

>>

智能材料和结构在变体飞行器上的应用现状与前景展望

冷劲松1, 孙健1, 刘彦菊2

- 1. 哈尔滨工业大学 航天学院 复合材料与结构研究所, 哈尔滨 黑龙江 150080;
- 2. 哈尔滨工业大学 航天学院 航天科学与力学系, 哈尔滨 黑龙江 150001

Application Status and Future Prospect of Smart Materials and Structures in Morphing Aircraft

LENG Jinsong¹, SUN Jian¹, LIU Yanju²

- 1. Center for Composite Materials, School of Astronautics, Harbin Institute of Technology, Harbin 150080, China;
- Department of Astronautical Science and Mechanics, School of Astronautics, Harbin Institute of Technology, Harbin 150001, China

Download: PDF (11237KB) HTML OKB Export: BibTeX or EndNote (RIS)

Supporting Info

摘要

变体飞行器可以根据不同的飞行条件改变自身形状以获得最优的气动性能,大大提高飞行器的综合性能,是未来飞行器发展的重要方向之一。新型智能材料和结构具有驱动、变形、承载、传感等特点,为变体飞行器的设计提供了新的技术途径。本文根据不同可变形机翼结构分类,详细阐述了智能材料和结构在自适应结构、智能驱动器和变形蒙皮等方面的研究现状。变体飞行器的实现亟需解决变形/承载一体化蒙皮技术、轻质大输出力驱动器技术和自适应结构技术等关键技术,本文还对智能材料和结构未来在变体飞行器上的应用前景进行了展望。

关键词: 飞行器材料 智能材料和结构 变体飞行器 自适应结构 驱动器 变形蒙皮

Abstract:

Morphing aircraft can alter their shapes to achieve optimal aerodynamic performance under different flight conditions, which will greatly improve the comprehensive performance of the aircraft. Their emergence and development is one of the most important trends of future aircraft. Smart materials and structures have the properties of actuating, morphing, loading, sensing etc., which provide a new technological approach to morphing aircraft design. In this paper, research status is elaborated of smart materials and structures in adaptive structures, smart actuators, and morphing skins. Some key technologies are addressed in detail, such as deformation/loading integrative skins, lightweight high-output actuators, and adaptive structures. The future prospect of the application of smart materials and structures in morphing aircraft is also discussed.

Keywords: aircraft materials smart materials and structures morphing aircraft adaptive structures actuators morphing skin

Received 2012-12-07; published 2013-06-19

Fund:

国家自然科学基金(90916011)

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

17. 有相大又与

- ▶冷劲松
- ▶ 孙健
- ▶ 刘彦菊